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 المستخلص

نخ ء الع لم  أمراض و الوفس ت فل جاسع أمراض الكبد السبب  الريسسبل لاكب صح ةبخسي ة سرد تإلى الص اةةب لي ل أ  تعد       

. ةاات هذه الدراسي لدراسي تأثسر زيت الثوم و الكرصم لكبد من النب ت ت ال بسعسيلالتل ألت لدوره  الص زي لد البخث عن علاج 

م الكرلون علص صبد ذصور الجرذان. تم تخصبببسر أرلعسن من الجرذان أوزان   يدصلور العالواقل ضبببد اأضبببرار الاسبببتخثي لر

تم حقن   (: الاجاوعي اأولص هل مجاوعي ضببب ل ي سببب لبي.8جم( قسبببات الص ةاج مجاوع ت )عدله       270 –جم 250)

سب عي فل   72مح/صجم من وزن الجسبم( صح   1)  صلوريد الكرلون مع صاسي مسب ويي من زيت الب رافسن  العالاجاوع ت الاتبقسي لر

لزيت الثوم  عن طريق الفمالاوجبي. الاجاوعي الث لثي و الرالعي عولجت  جرع ت. الاجاوعي الث نسي هل الاجاوعي الضبب ل ي 3

أسبب لسع. الاجاوعي   4ملجم/صجم من وزن الجسببم( علص التوالل يومس   لادد   100ملجم/صجم من وزن الجسببم( و الكرصم )  200) 

خت النت يج أن الاجاوعي الضب ل ي  أسب لسع. أوضب  4لازيج من زيت الثوم و الكرصم يومس   لادد عن طريق الفم الخ مسبي عولجت  

فل مسببببتوز انزيا ت الكبد: ن قلي اأسببببب رتستا ن قلي األانسنا    (p<0.001)ازلي ل ذو للالي معنويي ع لسي   حدث ل   الاوجبي

و زي لد أصسبدد و صولسسبتسروا البروتسن الدهنل ع لل الكث في ا اتو ن قلي الببتسد غ م  غلوت مسحا نقر مضب ل  الفوسبف تسز القلوى

نسبجي  أو  أيضب   حدثت تيسرات فل  السب لبيفل لقسي الدهون و فل مسبتوز ثن يل ألدهسد الا لون عند الاق رني ل لاجاوعي الضب ل ي  

أظ ر صلوريد الكرلون فل الاجاوعي الضبب ل ي الاوجبي عند مق رنت   ل لاجاوعي الضبب ل ي السبب لبي.   العالكبد نتسجي الاع ملي لر

الكرصم و مزيج اب  فل الاجاوعي الثب لثبي و الرالعبي و الخب مسببببيا علص التواللا تخسببببنب   ملخوظ   عن طريق   اع ب ء زيت الثوم و

اسبتع لد العوامح الكساس يسي و النسبسجسي الاتيسرد لوضبع   ال بسعل. و ص ن مزيج زيت الثوم و الكرصم أصثر فع لسي من زيت الثوم و 

ضبد الضبرر الاسبتخدث لواسب ي  وق يلل م ت ثسر    و مزيج ا  صلا  من زيت الثوم و الكرصمماكن اةسبتنت ج لأن  الكرصم علص حده.
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Liver disease is the major cause of serious health problem leading to morbidity and mortality 
worldwide and the problem has increased in search for hepatotherapeutic agents from plants. The 
present study was designed to investigate the protective effect of garlic oil (GO) and curcumin 
(CUR) on carbon tetrachloride (CCl4) induced liver damage in male rats. Forty Wistar Albino rats 
weighting about (250-270 g) were divided into five groups (n=8). The 1st Group (G1) was the negative 
control group. The remaining goups were injected with CCl4 and equal amount of paraffin oil (1 
ml/kg b.wt.) every 72 hours at 3 doses. The 2nd group (G2) was the positive CCl4 control group, the 
3rd group (G3) and the 4th group (G4) were treated orally with GO (200 mg/kg b.wt.) and CUR (100 
mg/kg b.wt.), respectively daily for 4 weeks. The 5th group (G5) was treated orally with a mixture of 
GO and CUR daily for 4 weeks. The results showed that the CCl4 positive control group exhibited 

very highly significant (p<0.001  )elevation in levels of hepatic enzymes; aspartate and alanine 
aminotransferases, alkaline phosphatase and L-γ-glutamyl transferase. A decrease in reduced 
glutathione, glutathione peroxidase, glutathion-S-transferase, catalase, superoxide dismutase and 
high density lipoprotein cholesterol. An increase in total cholesterol, triglyceride, low density 
lipoprotein and malondialdehyde (MDA) when compared with negative control group. Histological 
changes of the CCl4 treated group revealed damage of liver tissues with inflammation. The 
administration of garlic oil, curcumin and their combination in G3, G4 and G5 , respectively showed 
significant improvment by restoring the altered biochemical and histopathological parameters. The 
combination of garlic oil and curcumin was more effective than either GO or CUR, separately. In 
conclusion, this study revealed that the use of GO, CUR and their combination have protective 

effect against CCl4-induced hepatotoxicity in male rats. 

 

   


